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Y cuando los políticos se meten a hacer de críticos de arte, 
en cuanto que políticos, la sociedad pierde valores esencia-
les como la libertad de expresión y eso es auténticamente lo 
preocupante y lo que planea sobre esta pregunta y sobre los 
ataques a Toni Miró. (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller.

Senyor Mulet, senyor Mulet, per a què demana vosté la 
paraula?

 
El senyor Mulet Taló:

(Intervé sense micròfon)

Pues porque está diciendo barbaridades sobre mí.

El senyor president:

No. (Rialles) 

El senyor Mulet Taló:

(Intervé sense micròfon)

En ningún momento…

El senyor president:

Senyoria, Senyoria, he escoltat... (Veus) He escoltat… (Veus) 
Senyor Mulet, no està vosté en l’ús de la paraula. No està 
vosté en l’ús de la paraula. Les respostes els poden agradar 
més o menys, però jo he escoltat atentament la resposta del 
senyor conseller i crec que ha estat plenament situada en el 
marc de la pregunta formulada per vosté.

El senyor Mulet Taló:

(Intervé sense micròfon)

Ha dit coses que jo no he dit.

El senyor president:

Bé, doncs.... (Veus) Senyor Mulet, jo he escoltat la resposta 
i ha sigut una resposta dintre del marc de les respostes 
parlamentaries.

Continuem amb les preguntes. Ara la que formula la il·lustre 
diputada Maria Josep Ortega a l’honorable consellera de 
justícia, administració pública, reformes democràtiques.

La senyora Ortega Requena:

Gràcies, president.

Bona vesprada, senyora consellera.

Més de quaranta dones assassinades enguany a l’estat espanyol 
segons les xifres oficials. Més de huitanta segons les xifres reals. 
Perquè, com sabem, l’estat espanyol només considera víctimes 
de violència de gènere aquelles dones que han patit violència 
per part d’homes que siguen o hagen sigut cònjuges o estiguen o 
hagen estat lligats a elles per relacions similars d’afectivitat.

Així s’invisibilitzen al voltant de la meitat de les dones 
víctimes de les violències masclistes, perquè la violèn-
cia masclista va molt més enllà. Doncs les xifres continuen 
reflectint l’emergència de combatre amb tots els recursos 
dels que disposem el terrorisme masclista.

Jo volia fer menció al terrible assassinat que es va produir a 
Castelló en el mes de setembre. Tots i totes recordem el cas 
d’eixes dues xiquetes que van ser assassinades per part del 
seu pare que volia venjar-se de la seua mare.

Va ser molt trist i vull fer-ho perquè és un d’eixos casos que 
et marca especialment per la seua brutalitat, per tractar-se 
de xiquetes i, sobretot, perquè es va denegar la protecció que 
la mare va demanar, perquè es va permetre que un maltrac-
tador estiguera amb les filles i perquè en este cas el sistema 
va fallar. Sé que és molt complicat, però en este cas va fallar.

El sistema ha de garantir a les dones la protecció que reque-
rixen elles i els seus fills i filles. Els animem constantment 
a denunciar, que és fonamental, evidentment, però han de 
tindre la garantia que siguen protegides per poder fugir de 
la violència. Garantir-les que són lliures, que denunciar és la 
garantia i no un perill.

Sabem, com es va anunciar, que la seua conselleria enca-
rregaria a un grup d’expert l’anàlisi i revisió dels protocols 
d’actuació de violència de gènere i que també es treballa-
ria per potenciar les unitats d’avaluació dels riscs. Esta feina 
és fonamental, necessitem que es revisen i que es milloren el 
protocols, perquè hem de detectar cada errada que hi haja al 
sistema. Parlem de vides i una sola errada a les avaluacions 
de risc pot suposar, com tots sabem, una, dues o tres vides.

Aquest govern ha demostrat el seu compromís en l’eradicació 
amb la violència de gènere i masclista. De fet tenim un pacte 
valencià contra la violència molt bo que ens està guiant en 
esta lluita. Jo sé d’aquesta lluita per la qual vosté està molt 
compromesa.

I és per això que vull saber en quina situació es troben eixos 
treballs, eixos protocols? I de quina manera s’està treballant 
per la millor atenció i protecció de les víctimes de les violèn-
cies masclistes.

És per això, senyora consellera, que des del Grup 
Parlamentari Compromís volem saber concretament quines 
mesures estan incorporant els protocols d’actuació insti-
tucional en matèria de violència de gènere en les oficines 
d’atenció a les víctimes del delicte?

Moltes gràcies. (Aplaudiments)
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(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora Carmen 
Martínez Ramírez)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Ortega.

Consellera. El botó que està ahí en el micro. Espere, espere. 
És que no... Igual no va. (Veus) Ja està.

Quan vullga, consellera.

 

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

Buenas tardes.

Gracias, presidenta.

Señora Ortega, mire, la lucha contra la violencia de género es 
una prioridad no solamente para la conselleria que yo dirijo, sino 
también –como usted muy bien sabe– para este Consell. Y una 
prueba –como muy bien usted ha relatado en su intervención– 
es el pacto contra la violencia que se ha firmado por todas las 
instituciones y todos los organismos en esta comunidad.

¿Qué hemos impulsado desde la conselleria que yo dirijo? 
En primer lugar, hemos cambiado el sistema de ayuda e 
intervención de las oficinas de atención a las víctimas con 
respecto a las mismas.

¿En qué ha cambiado? Mire usted, hemos pasado de un 
sistema –que era el que nos encontramos cuando llega-
mos en el año 2015– en el que a las víctimas de violencia de 
género y a cualquier otra víctima única y exclusivamente 
se le garantizaba la asistencia jurídica, porque ese era el 
único personal que había en las 21 oficinas que había en ese 
momento en la Comunidad Valenciana y hemos pasado a un 
sistema multidisciplinar.

Desde finales del año 2016, precisamente desde que entró 
en vigor el decreto que pone en marcha la red de oficinas de 
asistencia a las víctimas del delito, se garantiza una asisten-
cia multidisciplinar. Por tanto, van a ser psicólogos, letrados 
y trabajadores sociales los que van a desarrollar todas las 
medidas del test del ámbito de actuación de las oficinas para 
proteger, en este caso concreto, a las víctimas de violencia de 
género.

¿Cómo se está actuando? Pues, en primer lugar se está 
actuando desde un doble plano. Por una parte se han puesto 
en marcha protocolos de actuación específica porque no 
todas las víctimas son iguales. Podemos tener menores, vícti-
mas de trata de seres humanos, las víctimas de violencia.

Y, por tanto, la atención tiene que ser –como muy bien dice 
el estatuto de la víctima, así como nuestro propio decreto– 
una atención especializada. Por tanto, se trabaja en cuatro 
ámbitos: acogida y orientación, información, intervención y 
seguimiento.

Es fundamental la acogida y orientación en el momento 
inicial porque es el momento de dar apoyo, de dar un apoyo 
fundamental para que las denuncias no se retiren, de además 
darle toda la cobertura informativa en cuanto a la red asis-
tencial que se ha puesto en marcha para favorecer las medi-
das necesarias para que ellas no se encuentren solas y aban-
donadas desde el punto de vista institucional y económico.

En el ámbito de la información es importantísimo que ellas 
sepan, además, cuales son todos sus derechos. Además se 
garantiza un intérprete desde el primer momento en el caso 
de que sean extranjeras. Y además, tratándose de víctimas de 
violencia de género, lo que establece también el protocolo de 
actuación es que se tiene que abrir un expediente específico 
para garantizarle también el apoyo psicológico y tratamiento 
terapéutico desde las oficinas. Este es el plan de actuación 
en el ámbito de víctimas de violencia que se impulsa y que se 
está aplicando desde la oficina.

Pero es que, además, desde la oficina también se han impul-
sado protocolos de coordinación. Precisamente usted ha 
mencionado el grupo de personas expertas que constitui-
mos hace unos meses para la revisión de los protocolos para 
la evaluación de los riesgos. Porque, evidentemente, son 
ya demasiados los casos que ponen de manifiesto que algo 
está fallando en el sistema cuando, mujeres que denuncian 
tras una evaluación de un riesgo medio o bajo, sin embargo, 
después resultan asesinadas.

Se ha trabajado en la revisión de estos protocolos que, 
además, ahora se van a poner en marcha a través del insti-
tuto de medicina legal. Se ha acordado además la necesidad 
de especializar a todos los profesionales que intervienen en 
el marco de la lucha contra la violencia, fuerzas y cuerpos de 
seguridad, jueces y fiscales, abogados.

Necesitamos apostar además por una jurisdicción exclusiva 
para concentrar también mejor los recursos. También plan-
tean la necesidad de que las oficinas de atención…

 
La senyora vicepresidenta primera:

Consellera.

La senyora consellera de Justícia, Administració Pública, 
Reformes Democràtiques i Llibertats Públiques:

...lleguen a todos los partidos judiciales, que ese es nues-
tro proyecto para el año 2019. Que estas oficinas, además, 
estén integradas desde el momento inicial en el momento en 
que una mujer denuncia para que las estén apoyando y para 
evitar que haya una mujer muerta después de haber denun-
ciado. (Aplaudiments)

 
La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, gracias consellera.

Passem ara a la pregunta número 1.384 que formula la dipu-
tada Marian Campello del Grup Parlamentari Compromís al 
conseller de transparència.

Senyora Campello, quan vullga.


